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خبرروز

اعلام نتايج نهايي آزمون استخدامي معلولان در آموزش و پرورش
نتايج نهايي اولين آزمون استخدامي افراد داراي معلوليت براي استخدام در وزارت آموزش و پرورش در سايت جهاد دانشگاهي اعلام شد. 
داوطلبان مي توانند با مراجعه به صفحه پروفايل خود در سايت جهاد دانشگاهي به آدرس https: //hrtc.ir شخصا از نتايج اين آزمون، 
مطلع شوند. چنانچه داوطلبان در رديف پذيرفته شدگان نهايي آزمون قرار گرفته اند مكلف اند، به منظور اطلاع از ساير مراحل استخدام، 
حداكثر ۱۰ روز بعد از اعلام نتايج نهايي آزمون ياد شده، به درگاه اطلاع رساني اداره كل آموزش و پرورش استان مربوطه مراجعه كنند، 
تا از زمان، مكان و نحوه ارايه مدارك و مستندات لازم مطلع شوند. قانون استخدام معلولان در نهادها و ادارات دولتي سال هاست كه به 

تصويب رسيده ما مساله اينجاست كه اين قانون هيچگاه به طور تام و تمام اجرايي نشده و هميشه اعتراضاتي را به دنبال داشته است.

هيات وزيران مصوبه احداث پتروشيمي در ميانكاله را  لغو كرد

وزارت كشاورزي موظف  به بازپس گرفتن زمين شد

میانکالهآزادمیشود

با تصويب هي��ات وزيران و به پيش��نهاد 
س��ازمان حفاظت محيط زيست، اراضي 
واگ��ذار ش��ده به ش��ركت پتروش��يمي 
ميانكاله بازپس گرفته مي ش��ود. واگذاري اراضي ملي 
به ش��ركت صنايع پتروش��يمي گه��ر درود مازندران، 
موسوم به پتروشيمي ميانكاله، كه طي سال هاي اخير با 
اعتراض هاي شديد كارشناسان محيط زيست و فعالان 
مدني روبرو بود، لغو شد. طبق مصوبه اخير هيات وزيران 
در جلسه روز يكشنبه ۷ ارديبهشت ۱۴۰۴، با استناد به 
اصل ۱۳۸ قانون اساسي، بندهاي ۴ و ۵ )الف( مصوبه سال 
۱۳۹۹ دولت پيشين حذف و زمين ها به دولت بازگردانده 
مي شوند. اين تصميم در پي دستور صريح رييس جمهور 
براي توقف كامل پروژه پتروشيمي ميانكاله و به پيشنهاد 
س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت اتخاذ ش��ده است. 
به دنبال اين مصوبه، وزارت جهاد كشاورزي موظف شد 
اقدامات قانوني لازم براي استرداد اراضي واگذار شده را 
انجام بدهد. پروژه پتروش��يمي ميانكاله از ابتدا به دليل 
قرارگيري در نزديكي زيست بوم هاي حساس منطقه اي 
با مخالفت هاي گسترده مواجه شد. با اين حال در تيرماه 
۱۴۰۲ گزارش هايي مبني بر فنس كشي و ازسرگيري 
فعاليت هاي ساختماني در زمين پروژه منتشر شد. اين در 
حالي بود كه مطابق بند »غ« ماده ۳۸ قانون برنامه ششم 
توسعه، حتي اقداماتي، چون فنس كشي نيز آغاز عمليات 
اجرايي تلقي شده و مستلزم مجوز محيط زيستي است؛ 

مجوزي كه  هيچگاه  براي اين پروژه صادر نشد.

     تاريخچه اي پر از آغازهاي جنجالي
و توقف هاي موقت

پروژه پتروش��يمي ميانكاله، طرحي صنعتي در منطقه 
حسين آباد بهشهر و نزديك تالاب بين المللي ميانكاله، به 
دليل نزديكي به ذخيره گاه زيست كره يونسكو و پناهگاه 
حيات وحش ميانكاله، انتقادات گسترده اي برانگيخته 
اس��ت. اين پروژه تاريخچه اي پ��ر از آغازهاي جنجالي و 
توقف هاي موقت دارد. توليد پساب هاي صنعتي، مصرف 
ب��الاي آب و تهديد حيات وحش از جمل��ه نگراني هاي 
اصلي مطرح شده هستند. ايده اوليه احداث اين مجتمع 
پتروشيمي به پيش از انقلاب اسلامي بازمي گردد، زماني 
كه به دليل نگراني هاي محيط زيس��تي و حساس��يت 
اكولوژيكي منطقه متوقف شد. پس از انقلاب، اين طرح 
در مقاطع مختلف مطرح شد، اما با موانع بسياري مواجه 

شد و پيشرفت قابل  توجهي نداشت. مكان يابي در نزديكي 
تالاب ميانكاله، كه منطقه اي حفاظت شده است، موجي 
از انتقادات را از سوي فعالان محيط زيست، كارشناسان 
و جامعه محلي برانگيخت. اين اعتراضات، همراه با نبود 
مجوزهاي محيط زيستي، منجر به توقف پروژه در سال 
۱۴۰۱ شد. در آبان ۱۴۰۲، موافقتنامه وزارت نفت نيز به 
دليل نقض قوانين محيط زيستي ابطال شد، در حالي كه 
مقامات سازمان حفاظت محيط زيست و قوه قضاييه بارها 
اين پروژه را غيرقانوني اعلام كرده اند. حتي دستور مستقيم 
رييس جمهور، مسعود پزشكيان، در ارديبهشت ۱۴۰۴ 
براي توقف پروژه نيز ظاهرا نتوانسته مانع ادامه فعاليت ها 
ش��ود. اين روند پراكنده از آغاز و توقف، پرسش هايي 
درباره نظارت، شفافيت و اولويت هاي دولت در اجراي 

پروژه هاي صنعتي حساس ايجاد كرده  است.

     پروژه پتروشيمي  ميانكاله آزموني است 
كه همه در آن  مردود  شده اند

الهه موسوي، فعال محيط زيست  در اين باره مي گويد: 
پروژه پتروشيمي ميانكاله آزموني است كه همه در آن 
مردود شده اند. اين پروژه نمونه  بارز چالش هاي حفاظت 
از محيط زيست در ايران اس��ت. نبود قانون مداري در 
حفاظت از زيس��تگاه ها و اراضي ملي، اين پروژه را به 
نمادي از مشكلات منابع طبيعي و محيط زيست تبديل 
كرده است. در ش��رايطي كه حافظان محيط زيست 
و جنگل بان��ان نيز با وجود تلاش ه��اي بي وقفه براي 
حفاظت از مناطق طبيعي، از حمايت قضايي و حقوقي 
كافي برخوردار نيستند، مساله حفاظت از اكوسيستم ها 

به مساله اي حساس  بدل شده  است.

     قوانين بسياري در پي اجراي اين پروژه 
نقض شده اند

او ادامه مي دهد: تاريخچه پروژه ميانكاله نشان دهنده نقض 
مكرر قوانين است. دادستان كل كشور، روساي پيشين 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت و حتي رييس جمهور 
سابق، اين پروژه را غيرقانوني اعلام كردند، اما فعاليت ها 
ادامه يافت. در دولت كنوني نيز، با وجود دس��تور توقف 
رييس جمهور، عمليات عمراني از سر گرفته شده است. 
اين وضعيت نشان مي دهد دستگاه هاي اجرايي به نقش 
سازمان حفاظت محيط زيست و منابع طبيعي به عنوان 

نهادهاي مسوول  بي توجه اند و  قانون اجرا نمي شود.

     نمايندگان محيط زيست
جدي گرفته نمي شوند

الهه موس��وي مي افزايد: ما به افرادي نياز داريم كه 
علاوه  بر ش��جاعت و تعهد از دانش ني��ز برخوردار 
باش��ند. به ه��ر نقطه اي از كش��ور كه ن��گاه كنيم 
دس��ت اندازي و تصرف و ويراني مي بينيم. سازمان 
منابع طبيعي به راحت��ي از اين تخلف ها عبور مي كند. 
به رغم بحران هايي نظير بحران آب، ريزگرد، سيل و رانش 
و... به گونه اي عجيب وغريب نمايندگان س��ازمان هاي 

محيط زيستي در جلسات  ناديده گرفته مي شوند.

     تلقس اشتباه از توسعه در كشور رايج است
ناآگاه��ي مدي��ران و س��رمايه گذاران از مخاط��رات 
محيط زيس��تي و تكيه بر الگوهاي منس��وخ توسعه 
صنعتي، اين پروژه را به سمتي خطرناك سوق داده و 
ضرورت بازنگري در سياست هاي توسعه را برجسته 
كرده است. الهه موسوي توضيح مي دهد: پتروشيمي 
ميانكاله نشان دهنده تلقي اشتباه از توسعه در كشور 
است. افرادي كه مدعي رش��د و توسعه اقتصادي در 
كشور هس��تند هنوز مانند زمان انقلاب صنعتي در 
اروپا به توس��عه نگاه مي كنند. بيش  از ۵۰ سال است 

كه شاخص هاي بسياري براي توسعه تعريف شده اند.

     نهادهاي ذي ربط از ابتدا
نبايد مجوز پتروشيمي را صادر مي كردند

او ادامه مي دهد: آلودگي ناشي از اين پروژه مي تواند 
تالاب بين المللي ميانكال��ه، پناهگاه حيات وحش و 
سكونتگاه هاي انس��اني اطراف را تهديد كند. نقش 
نهادهاي مسوول در صدور مجوزهاي غيرقانوني براي 
اين پروژه قابل چشم  پوشي نيست. امضاهاي مقامات 
وقت سازمان حفاظت محيط زيست و منابع طبيعي 
اين پروژه را پيش ب��رد. در حالي كه قوانين صراحتا 
چنين فعاليت هايي را در منطقه ممنوع كرده اند. اين 

تخلفات بايد از سوي قوه قضاييه بررسي شوند.

     مشكلات ميانكاله تنها  بخشي از
معضل بزرگ تر  در ايران  است

الهه موسوي ادامه مي دهد: در سراسر كشور شاهد 
تخريب منابع طبيعي هستيم. اين پروژه ها، اغلب با 
حمايت افراد قدرتمند و بدون توجه به قوانين، به بهانه 

توسعه اجرا مي شوند. پس��اب هاي آلوده و تخريب 
اكوسيس��تم ها نش��ان دهنده نبود درك صحيح از 

توسعه پايدار در ميان سياستگذاران است.

     قوه قضاييه به  عنوان مدعي العموم
وارد شود

او در پايان مي گويد: آقاي پزشكيان بايد از قوه قضاييه 
درخواست رس��يدگي به تخلف را داش��ته باشد. قوه 
قضاييه بايد به  عنوان مدعي العموم وارد عمل ش��ود و 
تخلفات پروژه ميانكاله را متوقف كند. قوانين صريح 
محيط زيستي، از جمله اصل ۵۰ قانون اساسي، هرگونه 
فعاليت مخرب محيط زيست را ممنوع كرده است. با 
اين حال، نقض اين قوانين از سوي افراد و نه ساختارها، 

نشان دهنده  نياز  به اصلاح  الگوي توسعه  است.

     تاريخچه اما  و  اگرهاي  ميانكاله
به رغم دستور رييس جمهور براي توقف پروژه پتروشيمي 
ميانكاله، پرونده به طور كامل بسته نشد. تكليف ۹۲ هكتار 
زمين واگذار شده مشخص نيست و عاملان پروژه هم در 
حال اقدام براي احياي مجدد آن هستند.   ۲۰ اسفندماه 
سال ۱۴۰۰ بود كه كلنگ احداث مجتمع پتروشيمي 
مازندران، در روستاي حسين آباد شهرستان بهشهر و در 
محدوده حفاظت شده ميانكاله بر زمين زده شد. پروژه 
پتروشيمي امير آباد كه به پروژه ميانكاله معروف است با 
اما و اگرها و حواشي فراواني همراه بوده و مخالفان زيادي 
را براي اجرا به همراه داشته است.  از همان سال ۱۴۰۰ 

مخالفان طرح ساخت مجتمع، فعاليت خود براي رفع 
اين مشكل شروع و جمع آوري امضا جهت جلوگيري از 
ساخت اين مجتمع را آغاز كردند. اين اعتراض ها درست 
زماني شدت گرفت كه رييس سازمان حفاظت از محيط 
زيس��ت افتتاح اين پروژه را به دليل ع��دم اخذ مجوز از 
سازمان مربوطه، فاقد اعتبار دانست.   مدتي بعد پويش 
درخواست توقف احداث پتروشيمي در تالاب بين المللي 
ميانكاله با هش��تگ #پروژه_پتروشيمي_ميانكاله_

را_متوقف_كنيد، در فضاي مجازي به راه افتاد. در اين 
درخواست از دو مسوول وزارت نفت و سازمان حفاظت 
از محيط زيست خواسته شده بود ساخت اين پروژه هر 
چه سريع تر متوقف شود.  در همان زمان علي سلاجقه، 
معاون رييس جمهور س��يزدهم و رييس وقت سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت در واكنش به ويديوي ساخت 
پتروشيمي ميانكاله گفت: پروژه اي به نام ميانكاله وجود 
ندارد و از لحاظ علمي، اقتصادي و نقشه آمايش استان 

مازندران  اين  پروژه  قابل  اجرا  نيست. 
 

    از تلاش براي احياي دوباره پروژه
تا  دستور  پزشكيان

س��رانجام پروژه پتروش��يمي ميانكاله در دولت قبلي 
متوقف ش��د اما در دول��ت چهارده��م، تلاش ها براي 
احياي اين پروژه دوباره آغاز تا اينكه س��رانجام به دليل 
مخالفت هاي شديدي كه از سوي فعالان محيط زيست 
و مقامات مختلف به ويژه در زمينه حقوق مكتس��به و 
واگذاري زمين وجود داشت، چهارشنبه سوم ارديبهشت، 

پروژه به طور رسمي با حكم رييس جمهور متوقف شد.  
مهدي طباطباي��ي، معاون ارتباطات و اطلاع رس��اني 
دفتر رييس جمهور درباره پيام دس��تور رييس جمهور 
براي توقف ساخت پتروشيمي ميانكاله تاكيد كرد كه 
رييس جمهور در جهت  توس��عه پايدار و همه جانبه، به 
محيط زيست همان اندازه بها مي دهد كه اقتصاد و صنعت 
را مهم مي داند و دولت بايد از دام توسعه نامتوازن رهايي 
يابد.  به رغم دستور رييس جمهور براي توقف اجراي پروژه 
پتروشيمي ميانكاله اكنون به نظر مي رسد پرونده به طور 
كامل بسته نشده چرا كه تكليف ۹۲ هكتار زمين واگذار 
شده مشخص نيست. درباره موضوع ميانكاله به سراغ 
حنيف رضا گلزار كارشناس ارشد خاك و آب و كنشگر 
محيط زيست و منابع طبيعي رفتيم وي در گفت وگو با 
خبرگزاري مهر در رابطه با موضوع پتروشيمي ميانكاله 
اظهار داشت: چهارشنبه هفته گذشته و پس از تماس 
مسعود پزش��كيان، رييس جمهور با استاندار مازندران 
دستور توقف پروژه پتروشيمي ميانكاله اعلام شد و بر 
همين اساس بايد ساماندهي و اقدامات لازم در اين راستا 
انجام بگيرد.   در س��ال ۱۴۰۱ سازمان حفاظت محيط 
زيست طي مكاتبه اي با سازمان امور اراضي دستور فسخ 
اين قرارداد را جهت واگذاري زمين ارايه داده است چرا كه 
واگذاري عرصه به صورت مشكوك انجام شده و تاكنون 
بازپس گيري آن هم صورت نگرفته است. در حال در حال 
حاضر مسووليت اصلي اين مساله متوجه جهاد كشاورزي 
است و اينكه تاكنون مسوولان در  اين حوزه سكوت كرده 

و واكنش نداشته اند، جاي سوال دارد.

گزارش

رويداد

در بحران ها به ط��ور عمده آنچ��ه در مرحله ابتدايي 
اهميت دارد، جمع كردن وضعيت در شرايطي است 
كه بحران واقع شده و احتمال دارد ابعاد رو به گسترش 
آن دامن بخش بيش��تري از جامعه و اقتصاد كشور و 
منابع و ماشين آلات و سرمايه ها را بگيرد. لذا تكنيك ها 
و فن واكنش سريع به بحران و مديريت بحران، بخشي 
از فنون و هنرهاي حوزه ايمني و بهداش��ت حرفه اي 
كار نيز محسوب مي شود.  حادثه بندر شهيد رجايي 
نيز از همين قبيل حوادث به نظر مي رسد كه مي توان 
از منظر مديريت بحران پس از حادثه و واكنش سريع 
به آن، مواجهه با وقوعش را ارزيابي و نقد كرد. هرچند 
امروز تمام توجهات روي تعيين مواد شيميايي منفجره، 
جنس محموله و س��فارش دهنده و عامل انفجار آن 
اس��ت، اما معمولا به اين حوزه بيش از ساير حوزه ها 
كم لطفي مي شود.   هرچند درباره علت بروز حادثه و 
تشديد آن مي توان به تفصيل نوشت. از اظهارنظرها 
درباره نحوه نگهداري مواد تا اظهارنظر روز دوشنبه 
رفيعي )نماينده مجلس( در همايش ملي ايمني كه 
فاصله غيراس��تاندارد و اندك مخزن منفجر شده و 
كانتينرها را اشتباهي نابخش��ودني خواند، همگي 
جلوه هاي انبوه نقده��ا در حين و همزمان با حادثه 

هستند. 

      سناريوهاي محتمل حادثه بندرعباس
هدايت شريعتي مهر )كارشناس ايمني مديريت ريسك 
و بحران( در اين زمينه به ايلنا گف��ت: درباره خود علل 
بروز حادثه صحبت هاي متنوعي مطرح شده است اما 
به طوركلي ن��وع و رنگ انفجار حاكي از آن اس��ت كه با 
توجه به شكل انفجار و رنگ دود، مواد پايه منفجر شده در 
بندر شهيد رجايي، احتمالا شامل موادي چون نيترات، 
كرومات، پروكلرايد س��ديم بوده است.  وي افزود: همه 
عوامل و سناريوها از حمل و نقل بد يا آغشته شدن مواد 
با آب يا هر نوع سهل انگاري ديگر ممكن است، اما بايد 
بيشتر به ابعاد پس از حادثه پرداخت. اصل موضوع اين 
است كه بندر خود به مواد منفجر تبديل شده و سپس 
دمينوي حادثه رخ داده اس��ت. و انفجار و موج حاصل از 
آن باعث پرتاب افراد و تجهيزات شده كه بسياري در اثر 
اين موضوع آسيب ديدند. منطقه فوراً تخليه نشده و به 
م��ردم درباره نكات حفاظتي مثل  عدم خروج از منزل و 
ماسك چيز خاصي گفته نش��ده است.  اين كارشناس 
ايمني ادامه داد: افراد متفرقه در نزديك منطقه بس��يار 
زياد هستند و ايجاد فشار زياد ناشي از موج انفجار بيشتر از 
فشار اتمسفر باعث تخريب خودروها و شيشه هاي اطراف 
شده است. تصاوير اوليه دوربين هاي مدار بسته مستندات 
نيز تكميل كننده اطلاعات ما هستند.  يك افسر HSE و 

ايمني حوزه گاز در استان تهران در تحليل اين واقعه، به 
بحث فواصل اشاره كرد و گفت: اولين اقدام ضروري در 
هنگام بروز حادثه، آوردن افراد آسيب پذير به يك فاصله 
زياد استاندارد است. تخليه سريع سالمندان، كودكان، 
بيماران قلبي-ري��وي و زنان باردار به مناط��ق امن، از 
ضروريات مديريت بحران در چنين حوادث مهمي است. 
ترجيحا انتقال اين افراد آسيب پذيرتر به پناهگاه هاي 
داراي فيلتر هواي ايمن مهم است.  وي افزود: با توجه به 
جهت باد غالب در منطقه حادثه ديده )جنوب به شمال( و 
نوع مواد شيميايي درگير در حادثه،  مدل سه بعدي انتشار 

دود و آلودگي  به  صورت زير قابل ترسيم  است: 

     اقداماتي كه به درستي انجام  نشد
اميد كلات پور )كارشناس ايمني حوزه مواد اشتعال زا( 
در زمينه مديريت بحران پس از اين حادثه اظهار كرد: 
در حادثه بندر شهيد رجايي، حين و پس از حادثه برخي 
اقدامات بايد صورت مي گرفت كه به درستي انجام نشد. 
يك��ي از اين موارد، ايجاد س��امانه فرماندهي مديريت 
حادثه است. بايد در لحظه مشخص مي شد چه كسي 
مدير ارشد تمامي نيروها در برخورد با حادثه است. در 
مديريت بحران فرمانده��ي واحد حرف اول را مي زند.  
وي افزود: يك واحد مديريت بحران و واكنش سريع با 
فرماندهي واحد، قطعا در همان ابتدا بايد با بخش هاي 
مختلفي مثل واحد طرح ريزي، پشتيباني، اداري، ايمني 
صحنه، روابط عمومي و...  با ديسيپلين مشخص تشكيل 
مي شد. ما چنين مواردي را مانند ساير حوادث بزرگ 
كشور نديديم. مثل ساير حوادث يك آشفتگي عمومي 
در صحنه مديريت حادثه وجود داش��ت و بس��ياري 
از تقسيم وظايف مش��خص نبود. لذا همان عوارض و 
پيامدهاي حادث��ه كه در حوادث ب��زرگ قبلي وجود 
داشت، در اين حادثه نيز تكرار ش��د.  كلات پور اظهار 

كرد: در وضعيتي كه ماهيت مواد مشتعل در كانتينرها 
دقيق مشخص نش��ده و هنوز اطلاعات ابعاد حادثه در 
نيامده، معمولا پاشيدن آب بي فايده خواهد بود. آب به 
درون كانتينرهاي درحال سوختن ورود نمي كرد و در 
چنين شرايطي نيروي زيادي از پرسنل اطفاي حريق 
زميني و هوايي گرفته شد. در يك شرايط خاص برخي 
مواد اش��تعال زا وجود دارند كه با آب واكنش داده و به 
تشديد اشتعال كمك مي كنند.  اين كارشناس حوزه 
ايمني تصريح كرد: اقداماتي كه بايد در اين حوزه انجام 
مي شد شامل مواردي چون نجات دادن كانتينرهايي 
بود كه هنوز درگير آتش نشدند و قابل نجات دادن بودند. 
اين اقدامات در چارچوب تاكتيك هاي تدافعي واكنش 
به بحران هاي ضد ايمني قابل قالب بندي است. مدير 
ايمني يا مدير بحران در اولين اقدام بايد مانع از گسترش 
يافتن حادثه شود. اقداماتي چون تخليه فوري منطقه از 
نيروي كار و شركت ها و حتي ساكنين مجاور، بايد جز 
اولين دس��تورات مي بود. اطلاع رساني شفاف به مردم 
منطقه، گازسنجي دقيق از حاشيه هاي شعله و ساير 
موارد مش��ابه، از جمله اقداماتي بودند كه يا به صورت 
خيلي ضعيف صورت گرفتند يا اينكه اصلا انجام نشدند. 
اين مدرس ايمني تصريح كرد: تجمع افراد متفرقه 
به اسم مسوول مرتبط كه گاه وظيفه خاصي ندارند، 
در محل باعث تاخير در اقدامات اصلي و مهم مي شود 
كه در صحنه حادثه بندر ش��هيد رجايي نيز شاهد 
آن بوديم. البته نقطه مثب��ت مواجهه با اين حادثه، 
عمليات قوي امداد و نجات بود كه به ويژه از س��وي 
هلال احمر به خوبي انجام ش��د. ام��ا در عين حال 
خارج ك��ردن ادوات مهم از منطق��ه تا حدي انجام 
ش��د، اما وضعيت اطلاع رساني و انتقال اطلاعات به 
مردم منطقه و رسانه ها نيز بسيار ضعيف بود كه اين 
مي تواند خود به تشديد ابعاد رواني بحران بينجامد. 

حادثه بندر رجايي شهر و مديريت بحراني كه نمره قبولي نگرفت
رويخطخبر

رييس پليس امنيت اقتصادي تهران بزرگ از كشف بيش 
از ۱۴ دستگاه پيانوي قاچاق خبر داد و گفت: كارشناسان 
ارزش كالاهاي كشف شده را بيش از ۱۰۰ ميليارد ريال 
برآورد كرده اند. سرهنگ كارآگاه مهدي افشاري، رييس 
پليس امنيت اقتصادي ته��ران بزرگ گفت: با دريافت 
اطلاعاتي در خصوص قاچاق چند دستگاه پيانو در محله 

كهريزك، ماموران اين پليس براي بررسي وارد عمل شده 
و تحقيقات خود را آغاز كردند. وي تصريح كرد: اين انبار 
در تحقيقات شناسايي شده و ماموران با حضور در محل 
۱۴ پيانوي قاچاق را كه فاقد اسناد معتبر قانوني و گمركي 
بودند را كشف كردند. سرهنگ افشاري عنوان داشت: در 
اين راستا مالك اموال قاچاق شناسايي شده و به همراه 

پرونده راهي دادسرا شد كه پس از اعتراف به جرم خود 
مبني بر قاچاق پيانوها، راهي دادسرا شد. اين مقام پليسي 
بابيان اينكه كارشناسان ارزش ريالي اموال كشف شده 
را بيش از ۱۰۰ ميليارد ريال اعلام كرده اند، اضافه كرد: 
با س��رمايه گذاري در ورود و خروج كالاي قاچاق و ارز 

نابودي صنايع كشور را  هدف  نگيريد. 

توقيف  پيانوهاي قاچاق  در جنوب  تهران

رييس پليس آگاهي تهران بزرگ گفت: طبق دس��تور 
صريح دادستان، س��ارقان دستگيرشده به هيچ عنوان 
تا پايان محكوميت آزاد نمي شوند، حتي اگر طبق قانون 
مستحق برخي تخفيف ها باشند. هدف اين است كه حق 

مردم ضايع نشود  و بازدارندگي لازم نيز به وجود  بيايد.
سردار وليپور گودرزي، رييس پليس آگاهي تهران بزرگ 
در واكنش به گلايه  برخي شهروندان مبني بر اينكه چرا 
سارقان بلافاصله پس از دستگيري آزاد مي شوند، اظهار 
كرد: اين تصور نادرست است. زماني كه سارقي توسط 
پليس دستگير مي شود، مراحل قضايي با هماهنگي كامل 
انجام مي گيرد. مستندات لازم از سوي پليس جمع آوري 
شده و در اختيار مقام قضايي قرار مي گيرد. بر اساس نوع 
جرم، تعداد شكايات و سوابق متهم، قاضي مربوطه قرار 

قانوني متناسب با وضعيت پرونده صادر مي كند. وي ادامه 
داد: طبق دستور صريح دادستان، سارقان دستگيرشده 
به هيچ عنوان تا پايان محكوميت آزاد نمي شوند، حتي اگر 
طبق قانون مستحق برخي تخفيف ها باشند. هدف اين 
است كه حق مردم ضايع نشود و بازدارندگي لازم نيز به 
وجود بيايد. سردار وليپور گودرزي با اشاره به لزوم اصلاح 
برخي قوانين افزود: البته ما در برخي موارد خلأ قانوني 
داريم كه بايد با تشديد مجازات ها، به ويژه در جرايم خشن، 
برطرف شود. در حال حاضر نيز قانون در خصوص برخي 
جرايم به شدت سختگيرانه است، تا جايي كه حتي براي 
بعضي جرايم عنوان »محاربه« مطرح مي شود كه مي تواند 
تا صدور حكم اعدام پيش برود. رييس پليس آگاهي تهران 
با اشاره به برخورد قاطع ماموران در صحنه دستگيري 

س��ارقان گفت: در يكي دو سال گذش��ته، ماموران ما با 
قاطعيت بيشتري از سلاح استفاده مي كنند. اين رويكرد 
در چارچوب قانون به كارگيري سلاح و با توجه به دستور 
صريح فرمانده فراجا، س��ردار رادان  دنبال مي ش��ود تا 
مجرمان خشن در لحظه زمينگير شوند. وي با تأكيد بر 
خطرناك بودن برخي سارقان مسلح افزود: متأسفانه 
تعدادي از مجرمان هنگام دستگيري، مسلح هستند 
و هيچ محدوديتي براي خود قائل نيس��تند. ممكن 
است حتي به سمت مردم نيز شليك كنند. به همين 
دليل، ماموران ما كه آم��وزش كامل در زمينه قانون 
به كارگيري سلاح ديده اند، براي حفظ جان خود، جان 
مردم و اموال شهروندان، در شرايط لازم به درستي و با 

دقت از سلاح استفاده مي كنند.

سارقان دستگيرشده تا پايان محكوميت آزاد نمي شوند

موجودي واكسن HPV خارجي در داروخانه ها تقريبا 
صفر شده است. خيلي ها براي تزريق دوز دوم واكسن 
گارداسيل به مش��كل خورده اند. پيگيري از سامانه 
تيتك و س��امانه پاسخگوي س��ازمان غذا و دارو هم 
نش��ان مي دهد كه برند وارداتي اين محصول هنوز به 
مرحله توزيع نرسيده است. بر اساس سياست عدالت 
در دسترس��ي و وفق قوانين موج��ود، تامين كننده 

مي تواند، نياز ب��ازار را تامين كند. مجموعه اي هم كه 
مسوول واردات واكسن گارداسيل است، اين اختيار 
را دارد ك��ه محصول را وارد ب��ازار كند. در صورت نياز 
و براس��اس ضابطه هاي موجود هر زمان واردكننده 
تقاضاي تغيير قيمت داشته باشد، به ما اعلام مي كند. 
پس از بررسي و تاييد كميسيون مربوطه هم نرخ جديد 
اعلام مي ش��ود. احتمالا اين تاخير به دليل تغيير در 

قيمت آن است. واكسن هاي جديد با ارز شخصي و آزاد 
وارد شده اند و طبيعي است كه توزيع آن با قيمت قبلي 
براي واردكننده به صرفه نباشد. اين مساله حتي درباره 
واكس��ن ايراني HPV هم مطرح است و توزيع خوبي 
ندارد. شنيده ها حاكي از توزيع واكسن گارداسيل در 
هفته آينده است و قرار است قيمت آن از ۶,۲ ميليون 

تومان به بيش از ۱۰ ميليون تومان برسد.

قيمت واكسن گارداسيل سر  به  فلك مي كشد

دفتر بهبود تغذيه جامعه معاونت بهداشت وزارت بهداشت 
اعلام كرد: برنامه مكمل ياري با ويتامين A از پاييز سال 
۱۳۹۹ با هدف ارتقاي سلامت كودكان ۲ تا ۵ سال كشور 
آغاز شده و تاكنون دو ميليون كودك تحت پوشش اين 
برنامه قرار گرفته اند. برنامه مكمل ياري با ويتامين A با 
حمايت صندوق كودكان ملل متحد در كشور در حال 
اجراست و وزارت بهداش��ت در حال ارزيابي اثربخشي 
آن پس از چهار سال اجرا است. نتايج اين ارزيابي تا پايان 
سال جاري منتشر خواهد شد. سازمان جهاني بهداشت 

با توجه به نقش حياتي اين ويتامين در كاهش خطر ابتلا 
به بيماري هاي عفوني و مرگ ومير ناش��ي از آن، اجراي 
برنامه مكمل ياري با ويتامي��ن A را در كودكان زير پنج 
سال، به ويژه در مناطقي كه با كمبود اين ريزمغذي مواجه 
هستند، توصيه كرده است. يافته هاي مطالعات ملي، از 
جمله بررسي الگوي تغذيه اي خانوار هاي ايراني در دوران 
همه گيري كوويد-۱۹ در س��ال ۱۳۹۹، نش��ان دهنده 
 A كاهش چشمگير مصرف منابع غذايي حاوي ويتامين
در سطح خانوار هاي شهري )۳۱ درصد( و روستايي )۲۴ 

درصد( است. همچنين داده هاي حاصل از برنامه پايش 
غذا و تغذيه در ۸ اس��تان كشور، وجود كمبود ويتامين 
A در كودكان ۲ تا ۵ سال را تأييد كرده اند.  اين برنامه با 
همكاري ۴۳ دانشگاه علوم پزشكي كشور اجرا مي شود 
و طي آن، كودكان ۲ تا ۵ سال هاي كه به مراكز بهداشتي 
مراجعه مي كنند، هر شش ماه يك بار يك عدد كپسول 
سافت ژل ۲۰۰ هزار واحدي ويتامين A دريافت مي كنند. 
اين مكمل به خوبي در بدن جذب شده و در كبد ذخيره 

مي شود  تا در طول  زمان  مورد  استفاده  قرار بگيرد.

اجراي برنامه مكمل ياري با ويتامين A  براي دو ميليون كودك


